
To emocje naszych dzieci powinny być pod szczególnym
nadzorem nas dorosłych. Rolą emocji jest pokazywanie
naszych postaw i nastawienia względem otaczającej
rzeczywistości 
i zjawisk zachodzących w naszym życiu.  Jakie zjawiska mogą
wywoływać kryzys emocjonalny u dziecka:
problemy w relacjach rówieśniczych: wyśmiewanie,
problemy w nawiązaniu koleżeństwa, obgadywanie,
izolowanie, przemoc rówieśnicza;
stres szkolny: przeładowanie nauką, presja dorosłych       
na osiąganie wysokich wyników, indywidualne trudności i
ograniczenia  dziecka w nauce;
problemy rodzinne: chłód emocjonalny rodzica, zbyt
sztywne zasady lub ich brak, choroby przewlekłe rodziców
lub innych znaczących członków rodziny, śmierć kogoś
bliskiego, konflikty rodzinne, przemoc w rodzinie, trudności
ekonomiczne i zawodowe; 
ekrany: nieodpowiednie treści, brak kontroli nad tym co
dziecko ogląda i jakich informacji poszukuje w Internecie,
gry komputerowe o tematyce przemocy;
 Internet i media społecznościowe: influenserzy promujący
niewłaściwe postawy życiowe,  gry i subkultury destrukcyjne,
bycie ciągle online, uzależnienie od social mediów;
używki (papierosy, alkohol, e-papierosy inne substancje
niedozwolone): chęć poczucia się dorosłym 

      i zaimponowanie rówieśnikom. 
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Okres dojrzewania porównać można do remontu
starego domu, ale takiego gruntownego remontu

w którym zrywane są podłogi i kładzione są
nowe, a nawet wylewane są nowe posadzki.

Wymieniane są instalacje elektryczna i
hydrauliczna, kładzione są nowe tynki i elewacja

itd…

Nastolatek i jego zdrowie psychiczneAdolescencja
 - odrobina teorii

zdolność dawania nowego życia - pojawiające
się  fizjologiczne zmiany zmierzają ku
osiągnięciu zdolności rozrodczych (okres
wczesnej adolescencji);

zdolność do samodzielnego kształtowania
własnego rozwoju - stabilizowanie się
wcześniejszych zmian, wkraczanie w szersze
życie społeczne, kształtowanie się autonomii
psychicznej, zmierzające do osiągnięcia
dojrzałej osobowości. 

Psychologowie rozwojowi tym mianem określają
okres życia między 10 a 20 rokiem życia . 

    Okres adolescencji to czas intensywnych zmian
w życiu dziecka, którym podlegają wszystkie
procesy rozwojowe: fizjologiczne,
psychologiczne  i społeczne.
     W adolescencji człowiek uzyskuje dwie zdolności
istotne dla jego dalszego rozwoju: 

    Warto pamiętać o tym, że fizjologiczne zmiany
organizmu wpływają na to jak adolescenci
postrzegają  samych siebie (obraz siebie) oraz jak
są spostrzegani przez otoczenie.  Zmiany
neurohormonalne przekształcające organizm
przyczyniają się do występowania
zwiększonego pobudzenia emocjonalnego
oraz do labilności (chwiejności) emocjonalnej.  
U wielu dorastających nasila się lękliwość, która
swój szczyt osiąga ok. 13-14 r.ż. Szczególnie częste
są lęki społeczne np. lęk przed niepowodzeniem
lub ekspozycją społeczną. Charakterystyczna dla
dorastających jest też ambiwalencja uczuć, tj.
niemal równoczesne przeżywanie uczuć
przeciwstawnych, takich jak np. miłość i nienawiść. 
    W sferze poznawczej zmiany zmierzają ku
osiągnięciu myślenia logicznego i
abstrakcyjnego a procesy informacyjne zachodzą
szybszej, są bardziej dokładne i ukierunkowane.  
     Zmieniają się interakcje z rodzicami, powstają
konflikty, których głównym źródłem jest
nieokreślony status dorastających: już nie są
dziećmi, a jeszcze nie są dorosłymi. Mimo tego
rodzice pozostają  w sprawach istotnych
najważniejszymi modelami, a więź uczuciowa
z nimi zachowana pozostaje z nimi nie
zachwiana.   Wzrasta wpływ rówieśników,
dotyczący głównie sposobu spędzania wolnego
czasu, wyglądu zewnętrznego i stylu bycia. 
       

Źródło: "Psychologia rozwoju człowieka 2. Charakterystyka okresów życia
człowieka" red.  Barbara Harwas-Napierała ,  Janusz Trempała

Choć sam efekt remontu może być bardzo satysfakcjonujący, to często w trakcie jego trwania doświadczamy
wielu emocji w tym tych trudnych. 

Źródło: https://www.nfz.gov.pl/gfx/nfz/userfiles/_public/dla_pacjenta/magazyn_ze_zdrowiem/nfz_nr_5.pdf



Jakie zachowania dziecka mogą nas
zaniepokoić?

Objawy obniżonego nastroju: zbyt długo utrzymujący
się smutek, stres, przeciążenie, napięcia.
Objawy somatyczne np.  bóle głowy, stawów, brzucha,
takie które nie są związane z jakimikolwiek innymi
chorobami. 

Zaburzenia snu, takie jak bezsenność, poczucie ciągłego zmęczenia lub nadmierna senność, ciągłe
uczucie zmęczenia.
Pogorszenie wyników w szkole i spadek zaangażowania z naukę.
Problemy wychowawcze i emocjonalne, takie jak agresja, płaczliwość, nadpobudliwość, drażliwość,
wybuchowość.
Problemy w relacjach rówieśniczych np. wycofywanie się, izolowanie, ciągłe popadanie w konflikty;
Zachowania autodestrukcyjne np. samookaleczanie się, korzystanie z niedozwolonych substancji;
Utrata zainteresowań, tego na czym dziecku zależało dotychczas.

Obecne pokolenie, to pokolenie obrazkowe. 
Gdy wydaje Ci się, że twoje słowa nie trafiają do twojego
nastolatka, być może powinieneś sięgnąć po inny kanał

komunikacyjny.
RODZICU PAMIĘTAJ! 

NAJWAŻNIEJSZE, ŻE JESTEŚ I CZUWASZ!





Co możesz zrobić, gdy stan
emocji twojego dziecka martwi

Cię?
Reaguj, gdy się martwisz

Rzeczywiście wiele z sygnałów ostrzegawczych
podobnych jest do zmian jakie naturalnie zachodzą w
okresie dorastania. Czasami zdarza się, że
odpuszczamy, czekamy aż dziecko samo wyrośnie z
takich zachowań. a tym czasem problemy się
pogłębiają. 
 Rodzicu, jeśli nie masz pewności z czym masz do
czynienia skorzystaj z pomocy specjalisty.      
 W szkole możesz udać się do pedagoga szkolnego,
psychologa lub pedagoga specjalnego. Jeżeli chciałbyś 
 skorzystać z pomocy poza szkołą możesz udać się do
poradni psychologiczno - pedagogicznej lub poradni
zdrowia psychicznego dla dzieci i młodzieży (w naszym
mieście funkcjonują dwie takie poranie)

źródło:
https://www.nfz.gov.pl/gfx/nfz/userfiles
/_public/dla_pacjenta/magazyn_ze_zdr
owiem/nfz_nr_5.pdf  

Rozmawiaj z empatią, troską i zrozumieniem
Staraj się mówić tak, by twoje dziecko nie poczuło 

się oceniane. Unikaj też stwierdzeń typu : "inni mają gorzej", "uśmiechnij się",
"popatrz my Cię tak kochamy a ty tego nie widzisz". Komunikaty takie mogą

wywoływać poczucie winny, dziecko może pomyśleć, 
że jest beznadziejne i rani swoich najbliższych. A tak nie jest! 

W rozmowie z dzieckiem użyj słów kluczy:
"Kocham Cię", 

"Rozumiem, że nie chcesz teraz rozmawiać, ale pamiętaj jestem obok, możesz
zawsze ze mną pogadać"

"Razem damy radę"
"Jeśli teraz nie masz siły to pamiętaj, że my ją mamy i będziemy Cię wpierać.



Gdy masz wrażenie, że twoje dziecko i tak Cię nie słucha, to pamiętaj

 to tylko takie wrażenie. Dla niego jest bardzo ważna twoja obecność i to, że może
na Ciebie liczyć. 

Gdy rozmawiasz z dzieckiem o jego trudnościach postaraj się skoncentrować tylko
na nim: w tym czasie nie prasuj, nie odbieraj telefonu od innych osób, nie pracuj
na komputerze, nie oglądaj ulubionego serialu. Znajdź taki czas, by nie musieć
kończyć waszej rozmowy bo już czeka na Ciebie kolejne spotkanie, inna ważna

sprawa.


